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Studium porównawcze nad gatunkami Austrom enopon icterum  (BURM.) i Austromenopon duri- 
setosum  (BLAG.) (Mallophaga)

Сравнительные исследования видов Austromenopon icterum  (Вu rm .) и Austromenopon
durisetosum  (BLAG.) (Mallophaga)

Austromenopon icterum (B u r m e is t e r , 1838) was described from Scolopax 
rusticola L. A few years later D e n n y  (1842) called in question whether Scolopax 
rusticola is really the only and appropriate host of Austromenopon (Menopon) 
icterum, for the specimen described by B u r m e is t e r  (1938) had been found 
in the nest of this bird and not on the bird itself. D e n n y  (1842) believed th a t 
A. icterum infests also Calidris alpina (L.) ( —Tringa variabilis). The later 
authors, as B u r m e is t e r  (1838) before, recorded A. icterum only from Scolopax 
rusticola L. The description of A. icterum given by G i e b e l  (.1874) was ample 
for its days, but in view of the present state of knowledge of Mallophaga and 
the present methods of description of species it is none too satisfactory, because 
it  does not present any dimensions of body parts and proportions between 
the dimensions, which are both so im portant nowadays. In  addition, there were 
no accurate illustrations, and all the old descriptions referred to females of 
A. icterum. The male has been described only recently (Z l o t o r z y ck a , 1961). 
According to information given Prof. Wd. E ic h l e r  by Dr. S. von K é l e r  by 
le tter in 1962, the types of A. icterum have been lost sure enough. Consequently, 
I  have marked one male, slide no. 42/j/l—1, as the neoholotype, one female, slide 
no. 42/j/2—1, as the neoallotypoid, and 2 males, slide nos. 42/j/1—2 and 3, 
and 4 females, slide nos. 42/j/2—2 up to 5, as neoparatypoids.

The neoholotype and neoallotypoid are in my collection in the Institute 
of Zoology, Wroclaw University.
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STRESZCZENIE

Praca dotyczy dwóch gatunków Mallophaga: Austromenopon icterum (B u r - 
m e i s t e r , 1838) i Austromenopon durisetosum (B l a g o v e s h c h e n s k y , 1848). Ga­
tunki te były dotychczas słabo poznane pod względem taksonomicznym i dlatego 
celem tej pracy jest uzupełnienie wiadomości dotyczących niektórych cech 
charakteryzujących i odróżniających oba gatunki.

W niniejszej pracy dzięki zastosowaniu porównywań proporcji poszczegól­
nych części ciała u obu gatunków, wzbogaconych przez autorkę nowymi meto­
dami graficznymi polegającymi na operowaniu rzutami określonych punktów 
ciała na dwie prostopadłe osie współrzędnych, przeprowadzono szczegółową 
analizę porównawczą głowy i przedtułowia u obu wyżej wspomnianych gatun­
ków. Wykazano w ten sposób szereg nowych, dotąd nie opisywanych cech 
odróżniających gatunek A. icterum od A. durisetosum, oraz wykryto wyraźne 
cechy dymorfizmu płciowego u A. icterum, podczas gdy na podstawie analizy 
analogicznych części ciała nie można stwierdzić dymorfizmu płciowego u ga­
tunku A. durisetosum. Odkrycie to, według autorki, stawia oba gatunki w nieco 
odmiennym świetle niż to miało miejsce dotychczas, ponieważ wyżej wymienione 
różnice wskazują, że nie należy uważać gatunków A. icterum i A. durisetosum 
za bardzo blisko stojące obok siebie pod względem systematycznym.

РЕЗЮМЕ

Работа охватывает два вида Mallophaga: Austromenopon icterum (B u r m e i ­
s t e r , 1838) и Austromenopon durisetosum (B l a g o v e s h c h e n s k y , 1948). Виды эти 
в таксономическом отношении были до сих пор слабо изучены, поэтому целью 
работы является дополнение сведений, касающихся некоторых черт характери­
зующих и отличающих эти виды друг от друга.

В настоящей работе — благодаря сравнению пропорций отдельных частей тела 
обоих видов, обогащенных автором новыми графическими методами, заключаю­
щимися в проектировании отдельных точек тела на две перпендикулярные оси 
координат — проделан точный сравнительный анализ головы и предплеча у обоих 
вышеупомянутых видов. Обнаружено таким образом ряд новых, не описанных 
до сих пор черт, отличающих вид A . icterum от A . durisetosum, а также обнару­
жены свойства очень ярко выраженного полового диморфизма у A . icterum, тогда 
как на основании анализа сопоставления аналогичных частей тела невозможно 
обнаружить половой дифорфизм у вида A . durisetosum. Это открытие, по мнению 
автора ставит оба вида в совершенно другом свете, так как вышеупомянутые 
отличия указывают на то, что виды A . icterum и A . durisetosum не стоят рядом 
ни в систематическом ни в филогенетическом отношении.














